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o Spuneţi-mi,in privinţa restructurării legislaţiei invăţămintului pe 
ideea necesnăţii de diplomă, ( - da, e vorba de aptitudini - Y.R), 
aţi avut vreun contact m acest sens cu Ministerul .. . ? 
• Da, Mte un material inaintat Ministerului in aceastA privinţA. Se pare că-existA bunAvolnţA acolo� repet, pinA 
nu se clarificA legalitatea prezenţei mele in fuJte1ie, nu 
pot continua. Este o munCă pe care am ficut-o in primul iind la 
cererea studentilor, si a unor profesori. El m-au alea in aceasti 
functie, intr-o Hdhitâ a Senatului, si am acceptat pentru cA am 
crezUt cA pot fi de ajUtor in redresarea .colii. Eu nu ţin neapArat ali port pe piept Insigna de Rector. Nu mi lntprtiseazi real
mente. Nu-mi fac un titlu de glorie din asta. In ce prlv�e 
restructurarea actlvltAţll, Facultatea de Film, de pildA, acolo el 
sint preocupati serios de restructurare. El incearcA sA giseascA niftemodalltAţi de schimbare. Dincoace,la Teatru, 
spiritul conservator domneste destul de bine. E un fel de, cum 
si-1 SJ)!I!'_, usoari dictaturi, de lmpunere a unei singure �getode 
de invatamint, de predare a artei actorului. DacA nu exlstA o 
confruniare cu alte metode, eu nu pot si am incredere in 
aceastA unicA metodA. Structura asta veche, cu clase 
patronate de cite un profesor de la inceputul pinA la sfirsitul 
studiilor, nu ml se mal pare beneftcL Studentul trebuie ali albi 
posibilitatea sA lucreze cu majoritatea profesorilor de 
inAiestrle care sint in �IA. Pentru cA este frustrant pentru un student ali st1e cA exiStA un proteaor cel mal bun, si acesta nu 
este la ClaSa lUI, Sl,decl, nu poate beneficia de un profesor 
extraordinar pentru cA acesta are alti clasi. 

o Dar aţi discutat acest lucru ... ? 
• A existat. .......... un început de discutie. Trebuie ficutA 
mal serios. Trebuie alcAtuit un proiect .. o ecftipA care si-1 punA 
in practicA. Asa, asteptAm, si ne gindim, dar nimeni nu se 
gin�e pentru cA. profesorii au ore .. la unlversttiţlle par
ticulare. Apoi proiectul acesta ar trebui fi remunerat. DacA il 
dai profesorilor numai ca pe o sarcinA, nu faci nimic. Nu au 
timp. Dar, poate, mergind pe ideea de cercetare, am putea gial 
fonduri pentru finanţarea unul astfel de proiect efe restruc
turare a actlvltltll. 
o Ştiţi, insă, că acest demers tot de la dumneavoastră trebuie să 
pornească ! 
• Da, tot de la mine da (rîde) .. . Dar, nu stiu, trebuie si mal 
treacA o perioadA, sl imi qiseac un anumit echilibru, o 
autoritate. DeocamdatA eu Sint lnhibat. JHam mal Intrat in 
facultate ... de cind am terminat-oi Acum, dintr-odatA, nu stiu, 
nu mal ftlu cum stau lucrurile cu invAţimintul, cu cadrele 
didactice. Din primul moment am fost frapat de faptul cA In
stitutul, conform legislaţiei invlţlmintulul in vigoare, 
funcţloneazl pe baza unei metode de administrare - didacticA 
si de organizare - care nu 1 se potriveste. Noi sintem raportaţl la modul de functionare a unei unlvefsttlrtl de tip umanist, al 
unei Polttehnlcl ••. : Noi sintem ind o Acad4tmle, unde practica 
in atellere de creaţie este ImportantA. Afa invAţim noi. VorbMc 
de partea actoriceascA. La Teatroloale si Fllmologle �ur, 
partea teoreticA e Importanti, dar sf acOlo e necMarl privirea 
spre practicA. Prin Implicarea in licest creuzet unde se face 
teatru, la repetiţii, la spectacol. 
O Aţi ljti in acest moment spre unde ar trebui să se indrepte 
Academ1a? 
• C"rteva Idei am. Eu pot si spun ce 8f vrea, dar altcineva ar 
trebui si facA un proiect, cu mkurl foarte clare, concrete de 
reformare a sistemului, a Facultitll de teatru. Am vAzut, la 
Paria, la Viena, la Malrn6, m-am mal interesat al de alte KOII,sl 
mHim dat seama cA el, într-un fel, sint mal avansati deCit nq'i. 
SI nu sint atit de rlglzi in organizarea invltiniintulul. In 
general, existi o întrePitrundere a activltătllor. totul lucreazi 
acolo pentru desiv'irţalrea actorului. Sint ,CO.I de actorle aces
tea pe care le-am văZut. Cred cA nici nu existi fCOII de regie, 
n-am vlzut- (in Anglia au aşa ceva, de cite un an sau doi). La noi 
se fac clncl anl la regie 1 catedra de regie pretinde cA e necMar 
al al cincilea an. Dar acesta aHI pierdut retlunea de a exista 
Căci el era, inainte, destinat uimAr1rtl studentului acolo unde a 
fost repartizat. Acum nu mai existA repartitie, nu poţi ali obligi 
nici un director de teatru si-l la pe un proasPAt abiaotvent. Deci 
anul cinci este Inutil. De fapt, nici nu se face nimic. catedrele 
- de miscare scenlc:A, de dans, de vorbire - ar trebui si fie 
subordOnate, intr-un fel, catedrei de arta actorului. Ele, la noi, 
sint de fapt Independente. ExistA teoria el, pentru un actor, 
esentlall este vocea. Pentru un actor esential este ind talen
tul. Talentul nu sti numai intr-un organ, este o chestiune care 
tine de metafiZicA, talentul nu se poate mkura, dar se poate 
aprecia. ln general se poate spune cA, in Institut, comlallle de 
examen de admitere sau de sfir,tl de an nu au gr..at în detec
tarea talentului atunci cind el a existat. ExistA o clasificare a 
talentelor inel din Institut care este, apoi, cu citeva excepţii, 

confirmati. 
o Şt!Ji că există multe _pflreri care infirmă tocmai ceea ce-mi 
spunep acum? Ele se refera in special/a ultimii ani. Au intrat, alături 
de c1ţiva talentaţi şi mulţi alţii care n-ar avea ce căuta acolo, dar 
care, poate, au convins la examenul de admitere. Spuneaţi că 
talentul ţine de metafizică, ori un examen de admitere .... 
• Noi am Instituit -si unneazl ali fie legiferat, clei Ministerul 
inel nu ne dl volei - s1stemul anilor ellmlnatorll. E o situatia pe 
care am trllt-o si pe vremea cind eu flceam Institutul. Au 
existat atunci, in cazul seriei mele, trei ani ellmlnatorll. Un 
singur examen poate Induce in eroare. Candidatul, dupA ce a 
fost considerat reusit, dacA nu mal are resurse de crestere 
profesionalA, trebul8 sfltult si renunte. • 

o Relaţia aceasta intre talent şi metatizică trabuie să fie destul 
de greu pusă la incercare pentru dumneavoastră. Sinteţi prezent 
pe afişul mai multor spectacole. Nu vă stînjeneşte activitatea de 
Rector in această "rivinţă? 
• Ba da, ... Am mal puţin timp pentru studiul rolului, întirzil 
cu inviţatul textulu� lml vine terlbll de greu .•.. (vorbeşte destul 
de greu, aproape oftind). 
o -Mă uitam la dumnea'ltoastră in spectacolul de la Odeon, după 
Cehov, şi senzaţia mea, care cuprindea şi reacţia celor din sală, 
este că aţi avut o priză foarte bună a rolului. E un tip de autoritate 
prin care luaţi practic rolul de la inceput şi il ducey pină la capăt. 
E acolo o scenă, intre moşierul (jucat de dvs.) si vaduva (jucată de 
Mariana Mihuţ) care are ceva exploziv dar şi o anume fineţe. E un· 
echilibru pe care cum il controla�·? 
• Asta determlnl calitatea oculul actorului: modul in care 
reuseftl ali menţli acest echlll ru, ali nu cazi in partea cealalti 
cAci este .. foarte tentant. Succesul ar fi mult mal rapid ... 

Mie imi place si-mi surprind publicul. Eu nu joc in fiecare 
searl pentru a face o favoare publicului sau, mal bine zis 
favoarea pe care mi-o face el mie venind ia teatru, este egalA 
cu favoarea pe care 1-o fac eu, oferlndu-1 ocazia ali vini la teatru 
cind joc. Nu mi-a plAcut si mi cantonez într-un anumit soi de 
personaje, într-o manleri de Interpretare, am vrut si creez 
publicului Interesul de a veni si altidati sA mi vadi, intr-o alti 
lpostazi. 

. 

o Dacă cineva ar face afirmaţia că sinteti un actor popular? ... 
• Ar fi o afirmaţie lipsitA de justificare. Eu nu sînt un actor 
popular. Sint un actor care se bucuri de o oarecare 
popularitate. Nu sint pe gustul unul public mare. Un actor 
popular, dupA mine, este un actor care face conceall gustului 
public. SI eu mA feresc de asemenea concesii. As vrea, prin 
felul in· care îmi Interpretez rolurile1 si deterinln gustul 
publicului, si fac un fel de selectie, si v1ni numai cei care sint 
Interesati de o anume calitate a ·teatrului. Ce, mi-ar fi greu si 
merg p8 stadioane, si-mi dau poalele peste cap, a.i cistig 
bani? Dar nu, mal bine nu cîftlg bani. (Ride). Slrac, dar curat, 
nu? 
o Cum rezistaţi la tentaţia aceasta ? 
a Pentru cA nu mA·InterMeaZI. Ceea ce se poate obţine cu 
UfUrlnţA este un lucru care nu mi Interesează. 
0 In Bottom (din Visul unei nopţi de vari) ar putea , iarăşi, să � � 
apară tentaţia asta, pentru un actor mediocru ... . . Dumneavoastră lă .. � 
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1.::: însă îl desenaţi fără a ceda ispitei. 
• Da, a.- este ..... Am avut parte de o pr�i mlnunllti 
care se numeste Aura Buzescu si care i�i trileste, mi 
dojenesc chiar j:Mtntru ci n-am mal trecut pe la dinsa d4t foarte 
multi vreme, stiu ci nu se simte foarte bine ... 
• Cind aţi vâzut-o ultima oară? 
• Inainte de Revolutie. Ea m-a invitat acest lucru în prima 
perloadi de lucru, iri primul semestru al anului intii. M-a 
dezvitat de unele deprinderi cipitate in activitatea mea din 
teatrul de· amatori cmd jucam in "ateneele" populare din 
Bucuresti. Eram un ... o "vtideti" lride) .. .  
o Vă. mai amintiţi ce jucaţi atunci? 
• El, cum si nu .... De plldi, "Ce 1 s-a-ntimplat Gherghlnei", 
"Hirbul cu leacuri", "Nea Nae invati carte". Erau piese scrise 
special pentru amatori. Aveam,' deci, o deprindere, a,. 
fusesem invitat. lnstructorll nostri de la aceste "atenee" erau 
niste actori ckt o calitate .... nu eXtraordlnari .... sl care una stiau 
si ac- mi invitau. ' · 

� Mergeaţi pe comedie atunci? 
• Numai comedie, pini si in ,coali numai comedie am jucat. 
o Dar, probabil, s-a fnfimplat ceva atunci, pentru că filmul 

PidJ,Jrea spinzura1Jior nu este departe de acei ani. 
• Intre trmp am inal jucat roluri de comedie (Aimavlva, Jacll: 
Worthlng din Ce fnseamnă să fii onest,Jimmy din Omul care 
aduce ploaia, Plerre din Nebuna din Chaillot, cu doamna 
Bulandra, alei nu mi-am dat seama ce am lucat,un rol de June 
prim. A trebuit si-mi taci pirul creta� mi coafea ... Eu mi 
consideram ..... mi consider deloc tTumoe. ca si tlldune prim 
trebuie si al o oiJ,nustltlcarel Eram pue intr-un rol n Plerre) 
unde nu eram uit si tiu. Amintirile mele sint mal ctearabi 
privitoare la doamna Bulandra, cu care Jucam, decit referftoere la cum am ficut rolul. Tot cu doamna Bulandra am Jucat tn 
Profesiunea doamnei WanBnt. un rol cam tiri culoar!&Frank. 
Apoi intr-un Arbumv,un tinar trlst,care si moare p�ni la 
urmi.Era un rol pe care n mal Jucasem si in Institut. Dar a venit 
apoi Moartea unw comis voiajor, piesa lui Mlller, care a insemnat 
un satt,o schlmbare.Prlmul rol dramatic pe care l-am jucat. 
o (;1ţi ani aveati atunci? 
• Doubeclfl' ••• douiz:ecl fi �  de ani. Eram timid in a 
mi exprima dr�!.. nu avurn curaJ, mi-era jeni. Mi ascun
deam inal bine du� un rol comic, eram mal la acliDoet. simţeam insi ci aveam valenţe pentru altceva. ŞI aceit rol 
mi-a dat poelbllltatea de a le scoate la lveali. 
o V-aţi recunoaşte timiditatea asta ca o carecteristică, pentru că 
multă lume n-ar zice (-El, n-ar zice dar este tocmai ... - E ca un 
reflex- Da, ar ti reflexul ... )� că există fncă fn amintirea colectivă 
gestul acela din decembne 89 al dumneavoastră care nu ere al 
unui timid ... 
• Era al unul om disperati De-asta m-am fi due la Televiziune 
pentru ci dela incepuseri si apari toti aCela care, in loc si 
taci, ar ti trebuit micar si se fteargi la guri inainte si vor-
beasci ...... 
0 Mie mi s-a părut ca un gest de ... inceput de lume. Dar a fost 
şi foarte plastic.(-Da, da, tocmai pentru ci sint un artist �-J. El a 
rămas, şi a fost edificator pentru perioada aceea. Gestul acesta a 
fost definitoriu şi pentru o evolupe a dumneavoastră de după '89 
atit in lumea culturală, dar şi fn ceea ce priveşte relaţia acesteia cu 
procesul de formare a unei conştiinţe civice, de conturere a unor 
forţe politice in acel moment. Atitudinea aceasta a dumneavoastră, 
dupa cum s-a văzut, s-a dezvoltat ulterior. O puteţi caracteriza ?-
• Nu e vorba de o formare ulterloari, e vorba de o continuare 
a unei poz1111 pe care am avut-o mereu si pe care am sustinut-o 
cu voce tiare oriunde fi oricind. Nu cu mult inainte de 
decembrie, de plldi, mi chemase la CCPCR noul secretar cu 
propaganda, unul Matei. Eu tocmai sernnasern, impreuni cu alţi colegi din cinematografle, un memoriu. şa-n-1 zke: •eurn
neata esti nemultumit. M-am lntereut la tovarisl si-am aflat 
ci 8ftl nemuttum'it". "Da, l-am zis, sint nemulţumit'": Ţin minte 
de cfte ori, la ��adio, mi se atrigea atentia, cirid exprimam cite 
o opinie aliturl de punctul de vedere oficial: "Vezi cu 
mlcrQfoanele•l El si? 
0 lnainte de '89 se ştia acest lucru despre atitudinea dum
neavoastră chiar �i apropo de "Bulandra". Lumea teatrală este o 
cutie de rezonanţă, cum să spun, foarte parşivă/ 
• Nu-mi ajustez componamentul flrtl de lmpr .... pe care 
itltudlnea mea ar putea-o fiice, e o car.cterlsdci a mea, am 
avut de multe ori de sufwlt din pricina ata, dar nu mi pot 
nlclodati hotiri si mi gindeec inainte de a fiice ceva (tfde), 
ceva care poate si. .. srnt Intempestiv, Upelt de tact, inil dau 
foarte bine seama, si sincer. Duritatea mea poate si tie ex
presia unei slnc:erWlti, a unei atitudini trU8te pe care o am. Ce 
gindesc, ala spun 1 H-am dlpomaţie. Gindlrl din aceetea cu 
rlco.-url, si spun o chestie care si rlc:o.-ze in partea 
cealalti. .. Nu stiu si-mi urmiresc Interesele in modul iSta. Ce 
sitac? 

. 

o Nu păreţi să fi dus o viaţă uşoară Tn felul acesta/ 
• Nu, UfCNU'l, nu. Ml-arri permis si mi comport .,. pentru 
ci mi ftlam .... acoperit. Nu tac comprom18url. Nu unnireec 
lntereee meschine. Mi chemau la radio si spun vw.url, s1 eu 
intrebam cine este autorul. Cutare, • nu mi lnter1 1 lui, c:UtareJ 
- nu mi lntereeeazi, Emlneecu, - mi lntereeeazi, Blaga, • ma 
lntereeeazi, Goga, ·  mi lnteresaazl.. .... Venurlde-alea cleepre personale �porane nu mi lntereeau si nici n-am epue 
vreoclatl. In ultima vreme, insi, tncepuMm si am mari 
dltlcultitl cu distribuirea mea tn filme. Reglziorll nu M b...._... 
pentru mine, cicl tovarlful Dulea nu aproba, avea obiec111 
serioase. 
o V-aş propune să revenim la prezent, şi să-mi spuneţi ce se 
fntfmplă la "Bulandra"? 
• "Bulandra", ca toate teatrele de la noi,�� pe urma 
perpetuirll unor structuri care si-au pierdut legltlmlt8teL 
Trebuie, intr-un fel, luat taurul cfe coarne, fi Intel verdt, cu 
duritate dacA vrMI, si schlmiMit ceva. 
o C;;:Jeneaza cel mai tare? 
• ul de tuf1C110nare a aoeetei lnatftu111. Faptul ci e 
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organlza1i a.- cum era organlza1i orice in1reprlndere 
soclalls1i, cu o admlnls1ra11e supradezvohati, blrocra11ci. si cu 
o 1rupi care nu se mlsci1 riu e in primenire, e încremenl1i într-o 
componenţA fi • r'im1ne pîni cind se pensloneazi careva. 
Nu Gisesc l�re ca un 1ea1ru si albi o asemenea arma1i 
de fUnctionari. Imi �re foarte riu pentru oamenii aceia care 
vor rimîne firi sluJbi, dar lucrul ac:es1a va veni, nu se poate 
si nu vini. Privesc muH mal senin decit a1111 evemualele 
schlmbirl care se vor face. Cradln1a mea este 'ci 1o1 ceea ce 
se schimbi este inspre bine si nu iilspre riu. Daci asemenea 
schlmbirl provoaci suferinţe; ele vor fi 1emporare, nu se�· 
schimba ceva firi si 1e afec1eze. As pu1ea spune ci, in 
momemul de t.ti, eu o duc mal riu ca fnalme din punctul de 
vedere al condiţiei mele sociale. "Buaetar" fiind, nu po1 primi 
mal muH decit poate oferi s1a1ul. ca vor exls1a 1ea1re par
ticulare, ac11vt1a1e de film par11cular unde se va plitl mal bine, 
as1a e aHceva. Oricum aceas1i perspectivA existi, dar pentru 
mine vine prea tirziu. Care mal e perspec11va mea la .. IDei de 
ani? Si toc bi1rinll (Rfde) . 
o Daca un teatru nebugetar v-ar oferi un rol intr-un spectacol care 
nu s-ar juca pe o scenă convenţională, Tn ce condiţii aţi accepta 
oferfll? 
• In condHIIIe in care am accep1a1 in1o1deauna orice fel de 
colaborare. Un 1ex1 valoros, un rOl care si-mi ofere poslbll11i11 
ln1eresen1e din punc1 de vedere artls1ic, un regizor in care să po1 c

c
rade. . d' 1 d - . ţ· d'b'l't t 0 are este m 1ce e upa care aprecia 1 cre 1 1 1 a ea 

regizorului? 
• Valoarea operei sale. 
0 Si dacă este unul tfnăr? 
• A!• fi ei, 1o1ufl, o operi. Dar po1 si il acord o .-nsi.ŞI asta 
o fac 1n101deauna cu 11nerll. E al1i .... po1Hici. 
0 V-a frapat, Însă, vreun regizor din generaţiile de 35-40 de ani? 
• Trebuie si mi gindesc puţin. Ce regizori sin1 in Jurul vimei 
is1ela? Cred ci nu m-a frapat nici unul. Un regizor fn care cred 
este Felix Alexa; mi ln1ereseazi si cred ci va avea o evolutie 
foarte convlngi1oare. (-/-aţi văzul VrijHoarele .... /a Naţional?) 
-Da, e un spec1aCOI foarte bun, ţinînd cont si de 1rupa pe care 
a aVU1-o acolo fi care Iese greu din deprinderi manierls1e. 
0 Aţi rămas putin pe ginduri cind v-am intrebat despre regizorii 
de 354o de ani !? 
• �1 nu imi vin in mln1e acum nls1e regiZori foarte buni si 
foarte unerl, pini in pa1ruzeel de ani: · 
o Poate Maniuţiu .... 
• -Da, Miniu11u, am colaborat bine cu el, dar, nu e un aecret, 
firi mari satis1aC111. 
0 Pe ceilalţi nu-i' cunoaşteţi ? 
• Pe Fruriză nu-l cunosc, dar l-am vizu1 Iaşii fn camaval,sl 
mi-a plicu1. Mal e Dablja, imi face o lmpreeie buni, dar n-am 
lucrat cu ei. Frunză va lucra la noi, a primH o ofertă ln1eresan1l 
pe care el a completa1-o. Eu am propus, gindlndu-mi si la 
public, dar si la doi actori ln1eresenti care stiu ci po1 aduce 
publicul in sală, Bărbierul din Sevilla. 1:1 a corripleta1fl cu Nunta lui Figaro . Ceea ce mi se pare foarte ln1eresan1. 
0 Vorbind despre regizori, cum il vedeţi pe Ciulei astăzi? 
• Cum l-am vizu1 in1o1deauna: un mare regizor, un 
excepţional om de 1ea1ru. Este singurul om de1ea1ru care exls1i 
la ora ac1uală la noi. Eu am aVU1 norocul de a lucra in cariera 
mea ar1ls1ici cu Uvlu Clulel, cu Pintilie, cu Penciuleecu, cu Vlad 
Mugur, regizori cu care m-am in1eles perfect, care m-au con
dus, mi-au determinat ac11vt1a1ea' scenlci, in eare am crezut fi 
da1orl1i cirora am aVU1 mari sa11sfac111. Dar am lucrat si cu 
regizori ale ciror lndlca1ll mi ficeau d mi urc pe pereţ(. E o 
mare dlferen1i in1re modul in care Iti di Clulei o lndlcatle si un 
aHul care vine fi iii spune :"Dumne81a alei trebuie si ftl eia un ' 
bloc, cu ,.p1e eta)e"r O deflclenţi mare a reglzorllor tineri, si 
chiar fi a unora maturi, este de fap1 o lntlrmHa1e: nu fdu d 
lucreze cu ac1orul, nu au aceas1i deprindere, de a cOnduce 
relaţiile dln1re personaje. Astea fac concepţia despre plesi, 
as1ea 1e ajuti si-ti faci rolul. 
0 Dar in lucrul c'u Pintilie, la film, nu e nici o piferenţă? 
• Desigur, sln1 diferenţe care vin din decupaJul pe care il face 
Pintilie pen1rU film, dar cu ac1orul lucreazl III fel ca si in 1ea1ru. 
SI as1a mi se pare mlnuna1. Pintilie 1e cucereste. li-am slm111 
liandlcapa1 în J)8rioada cînd � regizori au'fos1 impled�l 
si lucreze alei in tari. 
o Spuneţi-mi, fn' cursul colaborării cu ei, au fost momente· cfnd 
nu au putut să vă convingă,cfnd aţi rezistat unor propuneri ale lor? 

• O, sigur, de muHe ori! cu Pintilie, de plldi., rn-am purta1 
chiar ••••• Ain Dleca1 din doui dlstrlbu111 de-ale lui, m-am certa1 
fi-am pleca1.ln Proştii sub clar de lună urma si fiu Emlllan. Nu-mi 

plăcea atunci piesa, abia mal 1irzlu a ajuns si-mi placi. MI se 
pirea prea scormonHoare, erau lucruri urite care nu mi se 
Pirea Ci trebuiau ari1a1e. Abia cind socle1a1ea noas1ri s-a 
1ndrep1at spre ceea ce stim, mi-am zis ci uritenia trebuia 
scoaSă la lveali. Mazllu ·a aVU1 o premonHie, a in1eles mal 
repede ce urma si se in1imple. · · 
o Spuneaţi despre Ciulei că este singurul om de teatru de la 
noi, yi nu la noi, pentru că destinul vrea să fie altfel, el nu poate 
rămme aici. Asta Înseamnă că il excludeţi, de pildă, pe Serban ? 
• Nu, nu il exclud, dar nu-l acord acest grad. De om de 1ea1ru. 
El este un mare regizor, Şerban, dar Ci ulei este un om de 
1ea1ru comple1: este ţal r�IZor, fi ac1or, fi scenograf, si edHor 
de lumini, ei s1le 101, cuprinde t0a1i arta de ac1lvl1i1l iea1rale. 
Includ alei si' ca1Ha1ea de animator de 1ea1ru.Andr8i Serban, 
care are o Charisma deosebHi, este si el un mare an�ma1or, 
Clulel, insi, are o blinc:leţe, o moraiHate deosebHi, el nu are 
riu1i11 e foarte cr8f11n din acest punc1 de vedere. Ceea ce mi 
face ;a cred ci am drep1a1e in modul in care n vid acum pe 
Uvlu Clulel este fa�l ci S1Uden111 de azi, cind asls1i la 
repetiţiile ..... sin1 indrigos11ţl realmerrte de felul în care 
lucreazl el. SI el n vid pemru prima da1i.Au descoperH, la 
repetiţiile cu Visul, un mare artls1. 
0 Aceste calităţi ale lui Ciulei au contribuit la Înlăturarea unor 
asperităţi produse mereu de orgoliile actorilor? 
• Da dar la noi, la "Bulandra", aceste asperiti11 nu sin1 atit 
de .Ytd'eiite ca in aHe 1ea1re. A1moafera de alei 8e pis1reazl 
inci in bine. Eu am 1recu1 prin mal muHe tea1re bucurestene, 
si la "No11ara", si la Mic cind era Penclulescu dlrec1or aColo. 
{Se pare că vine 'in ţară. Da? vine?) 
a Am vorbH cu el, avea nls1e retineri pentru a veni ale� apunea ci nu f11a care e sitUaţia, 'sper si vini, pen1ru ca 
preslm1 ci vrea si vini. 
0 Spuneaţi de reticenţe ale lui Penciulescu in legătură cu 
venirea sa in �. de faptul că nu ştie ce se intfmplă aici ... 
Dumneavoastră ştiţi ? 
• Domnule, ce lfe in1implă alei este o lupti cu nls1e s1ruc1url 
vechi care pîni la urmi vor fi învinse. Nu mal exls1l' poslbi1Ha1e 
de in1oarcere. Pen1rU mine este foarte clar. Slaur ci sin1 
motive de ingrijorare, ci va trebui ca nifte oarnenl si rimini 
firi slujbi, dar 1ea1re1e, de plldi vor trebui _.,. schimba 
structura, nu vor pu1ea rezista. Tea1rele de repertoriu •••••• Sar
cina as1a o va pu1ea avea un Naţional, cel muH, celelaHe vor 
1rebul si fie 1ea1re vii, cu un repertoriu varla1 fi efemer. cum 
exls1i in 1oa1i lumea. Tea1re care vor juca o ptesi,un numir 
de FtlfWezerrtlltll si CU as1a ga1a. 
o In ce-ar ccinsia caracterul acesta viu in teatru ? 
• Mi gîndesc la un 1ea1ru cu un mic nucleu, mbll, de ac1orl, 
fi in rest, pen1rU fiecare distribuţie in parte, el va fi completa1 
cu ac1or1 numai pe durata repreZien1irll piesei respective. 
0 Vă gindiţi cumva şi la refnnoirea formulelor de spectacol ? 
Spaţiul de la •aulandra" de pildă este unul şi acelaşi! 
• Da, cred ci vor veni si acestea, eu nu mi priCep fi nu stiu 
�u cit entuziasm voi acl8ra la ele dar SÎn1 siGur el vor veni. 
Insi, trebuie, mal in1il si ne dumlrlm ce s-a fndm� cu noi. 
Am fos1 ati1timp lzlolati. Noi nu stim ce s-a-ntîmpla11n aHe pirti 
in 1ea1ru, u111mll zece ani au fosi o Izolare. Trebuie si decal11irit 
din ceea ce s-a in1impla1 in 1ea1ru in aHe pirţl�. sim sigur ci 
vor fi muHe experlmerrte la noi, dar ele nu se produce adta vreme c1t s1ruc1urlle vechi vor mal exls1a. vreme 1ea1rul 
va functiona ca acum. Doamna Bulandra, cind avea companie 
par11cufari, folosea un singur con1abll, nu o birocraţie ca as1a 
de acum. Fiecare cii'Pi care se consu .... acum are al1i tlfi 
comabllă; lemnul, cuiele, la fel ..... 
o Schimbarea despre cara vorbiţi, şi pe care o consideraţi 
absolut necesară (şi inevitabilă) in lumea teatrului, ar putea 
decurge numai din schimbaraa oolitică sau şi din implicarea 
hotătffă a unor oameni din teatru ? 
• Aceste doui elemen1e se po1 imbina. Schimbarea pol111ci 
este inceputi dar nu este inci deNvtrf111, democraţia inci nu 
este lns1aura1i la nOi. La noi se faC concesii democra1Jei 
deocamdati. Aces1 proces nu poate dura foarte muH. Vechile 
�rltrag de timp. 
o ln teatru ar eJdsta fo1e care ar.putea accelera acest proces ? 
• Eu sin1 convins ci existi, dar ti in 1ea1ru.c:J! ln muHe 
alte locuri, preclomlni mediOcrHatea. Ori se or
ganlzeazi foarte bine. Adta vreme c1t ea este apira1i de o 
s1ruc1uri care nu are aH rost decit de a o sprijini, de a-1 asigura 
poslblliti111e de dezvol1are, procesul, sigur, va mal c:lurL Va 
mal durasl�ni cind un actor va avea un contract care se 
1ermlni a.D miine va trebui_.,. caute aH contract. Afa cum 
se irdfmplă n 1ea1ru1 occlden1al. 
o In multe locuri eJdstă, Tnsă, şi un sindicat de breaslă care ii ·--·� 
protajează. Ştiu că aţi fost liderul sindicatului actorilor liber li' .-
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profesionişti. 
• N-am ţinut si lupt pentru o cauzi pe care am considerat-o 
nedemnă de apirat. Eu nu pot si apir balastul din teatru. 
Aceste medlocrltiţl au trăit pe spinarea mea treizeci de ani 
în teatru. Se "le. Cu mulţi ani în urmă, zece.elncisprezece 
cred, m-am împotrivit acestui lucru. in fedlnţele acelea 
anuale, de analizi a muncii, aceiSfl oameni, care nu jucau 
nimic, se ridicau �1 luau cuvîntul. •. Luau •• leati, egali cu a 
mea, eu nu luam nimic în plus pentru ci jucam, deci se 
ridicau, vorbeau �� spuneau "Bine, dar la noi nu vi gîndiţi?" 
El î�i justlficau salariul anual prin aceasti luare de cuvînt. ŞI 
eu răspundeam: "Dar la mine, care joc în fiecare seară, nu vă 
gîndiţi? Şi tu te plîngi ci iei salariul degeaba, di-ml-1 mie, 
domnule!" Salariul meu, impirţit la toate serile in cat e jucam, 
însemna o sumă derizorie de spectacol, in timp ce acela, 
pentru cele citeva ori cînd jucau, luau (convenţional) zeci de 
mii de lei pe spectacol. Aţla ceva nu se poate. Nu pot si cred 
într-un om care si mă convingi ci el este actor, ci nu vrea 
nimic altceva decit si fie actor, a(rta vreme cit, dupi un an de 
zile, dupi doi ani, dupi trei, cinci, cînd a vizut ci nu-.1 
giseţlte locul în colectiv, ci sînt alţii mal !»uni decît el pe genul 
respectiv, nu încearcă în alti parte. Incerci pină gi .... i 
ceva ... Dar a�, avem toţl leati, stim llnl .. iţi. Eu nu sînt foarte 
fericit că joc în fiecare seară, nu sînt ..- de bucuros, sînt seri 
cînd as vrea si stau si eu acasă!. 
o Aff avut În ultima �reme vreun motiv să vă simţiţi fericit? 
• Visul unei nopţi de vară. A fost un lucru absolut minunat. 
o Văzîndu-vă la televizor, alături de alte personalităţi ale lumii 
culturale, Între cei care aşteptau sosirea lui Mihai 1 ... 
• Reîntoarcerea Sa, într-o vizită a(lt de scurti - si eu nu 
înţeleg de ce a trebuit si fie a(lt de scurti - mi-a dat·a�l 
senzaţie, acela�l sentiment pe care l-am avut în decembrie 
'89. Ca �i alţii, am întrevăzut aceasti posibilitate de schim
bare, care si rupi total cu ce a fost riu pîni acum. 
o Această soluţie, monarhia constituţională, vi se pare 
credibilă? Iar, pe de altă parte,credeţi că societatea noastră este 
pregătită pentru a accepta o astfel de soluţie? 
• Consider ci, dupi '89, primul gest care trebuia făcut era 
revenirea la Constituţia din 1923 '' rechemarea regelui. 
Revenirea la normalitate, de unde am plecat, de unde a fost 
întreruptă toată viaţa• noastră, de la această cenzuri 
nenorociti care s-a făcut prin Introducerea unul sistem com
unist în ţara noastră. E vorba de reîntoarcerea la normalitate 
unde exista un factor de echilibru, de moralitate, care va 
stinge exacerbărlle conflictuale care existi între diferitele 
Interese ale prezentului. Odată cu relnstaurarea monarhiei, 
ca •' în Spania de dupi Franco, ar apare această perspectivă: 
nimeni nu pierde, nimeni nu cî .. lgi. Vine cineva care nu are 
de răzbunat ceva, un factor de echilibru. 
O Din această perspectivă, procesul comunismului ar mai fi 
posibil? 
1 Posibil este, dar n-ar mai fi necesar. Monarhia ar fi 
reparaţie� mal completă. Cei peste doi ani de viaţă sociali 
post- revoluţionari au arătat ci revenirea la normalitate este 
singura soluţie. A te mal crampona de vechile structuri nu 
duce la nimic, ba dimpotrivă adîn�e prăpastia, dezastrul 
în care ne aflăm acum. 
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